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یادداشت

ارسال پرونده ۹ ذخیره گاه زیست کره
 برای تمدید به یونسکو

ایرنا: معاون محیط زیســت طبیعی ســازمان حفاظت محیط زیست 
گفت: پرونده ۹ ذخیره گاه زیســت کره کشــور بــرای تمدید، تهیه و به 
سازمان یونسکو ارسال شــد. حسن اکبری در ششمین دوره آموزشی مدیران 
کل ســتادی و استانی سازمان حفاظت محیط زیســت، افزود: سه درصد در 
میزان افزایش وسعت مناطق حفاظت شده و ۲۲ درصد در اجرای طرح های 
مدیریت مناطق رشد داشتیم و در حوزه اصلاح و بازنگری نیز برخی مشکلات 
روی زمیــن مانده درخصوص طرح های هادی و پروژه های مهم در شــورای 
عالی محیط زیســت طرح موضوع شــده و مسئله آنها حل شد. او افزود: در 
ســال های اخیر با تدابیــر انجام یافته و پیشــگیری های صورت گرفته به رغم 
شــرایط خاص آب و هوایی، خوشبختانه روند سطح آتش سوزی  در استان ها 
کاهشــی بوده اســت اگرچه امســال شــرایط خاصی از نظر دمــای هوا و 
رویش های فصلی داریم. معاون محیط زیســت طبیعی ســازمان حفاظت 
محیط زیست با تأکید بر اینکه در تدوین و تهیه برنامه عمل حفاظت از حیات 
وحش رشد داشتیم، گفت: در حوزه مقابله با قاچاق حیات  وحش مشکلات 
متعددی داشــتیم که در ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز توانستیم با تعاملات 
انجام یافته مســیر را برای اســتفاده از ظرفیت آنها همــوار کنیم و کارگروه 
پیشــگیری و مقابله با قاچاق حیات  وحش را ذیل ستاد مقابله با قاچاق کالا 

و ارز تشکیل دهیم.
اکبری اضافه کرد: تشــدید نظارت باغ وحش ها از جمله اقدامات مهمی 
بود که در این دولت انجام شــد و شــاخص های رتبه بندی بــرای آنها تهیه 
کردیم و بدیــن ترتیب باغ وحش هایــی که شــرایطش را ندارند باید حذف 
شــده یا ارتقا یابند. وی ادامه داد: حفاظت مشــارکتی یکی از کلیدواژه های 
ما بود که هشــت تفاهم نامه در ســطح ملی امضا کردیم و بالغ بر ۵۰۰ هزار 
هکتار از مناطق آزاد کشور در قالب حفاظت مشارکتی در کشور از این طریق 
در حال انجام اســت. اکبری تصریح کرد: مشــخصا در حوزه احیای گونه ها 
اقدامات خوبی انجام شــد و پروژه های احیای گور ایرانی و گوزن زرد و آهو و 
جبیر بســیار مناسب پیش رفت. وی افزود: همچنین قرنطینه ستاد مجهز به 
دستگاه رادیولوژی شد و در بسیاری استان ها قرنطینه موقت حیات وحش و 
در یک استان غیر از تهران مرکز درمانی حیات وحش ایجاد شد. ذخیره سازی 
نمونه های بانک ژن رشــد خوبی داشــتند و در این راســتا مطالعات ژنتیکی 
گونه های شاخص آغاز شــد که نقشه ژنتیکی گونه آهو و خرس قهوه ای در 

کشور تهیه شد و در این زمینه ها کار علمی خوبی انجام شد.

۱۰ میلیارد مترمکعب حقابه تالاب ها در برنامه هفتم
همچنین معاون رئیس جمهور و رئیس ســازمان حفاظت محیط  زیست 
گفت: برای اولین بار در برنامه هفتم پیشــرفت ۱۰ میلیارد مترمکعب حقابه 

تالاب ها به صورت عددی آمده است.
علی ســلاجقه در این باره عنوان کرد: تالاب ها اکوسیســتم های ارزشمند 
و در عین حال حساســی هســتند که باید نیاز آبی آنها تأمین شــود چون در 
صورت کم آب شدن، حیات گونه های گیاهی و جانوری زیادی تحت تأثیر قرار 
می گیرد و اگر هم با تداوم خشک سالی خشک شوند به کانون های گرد و غبار 
تبدیل خواهند شــد. او اظهار کرد: البته بر اساس قانون حفاظت از تالاب ها، 
ســازمان حفاظت محیط زیســت نیاز آبی تالاب ها را مشخص کرد و وزارت 
نیرو نیز مکلف به تأمین آن اســت، اما به علت اهمیت موضوع، برای اولین 
بار حقابه تالاب ها با صورت عددی در برنامه هفتم پیشــرفت آمده است که 
اگر بتوانیم این عدد ۱۰ میلیارد مترمکعب حقابه را عملیاتی کنیم، کار بســیار 

بزرگی انجام داده ایم.
رئیس ســازمان حفاظت محیط زیســت گفت: حــدود ۱۵ درصد از مفاد 
برنامه هفتم به صورت مســتقیم بحث محیط زیســت را مطرح کرده و جزء 
تکالیف ما هستند، اگر بقیه دستگاه ها مانند وزارت نیرو، صمت و نفت را هم 
ارزیابی کنیم تقریبا ۳۰ تا ۴۰ مفادی برنامه به نوعی به محیط زیســت ارتباط 
دارد که این فرصت بسیار مناسبی برای حفاظت از مؤلفه های زیستی است.
ســلاجقه تصریح کرد: در شرایطی توانستیم این درصد را در برنامه هفتم 
پیشــرفت به محیط زیســت اختصاص دهیم که ابرقدرت هــای اقتصادی، 
سیاسی و اجتماعی در جلسات تصمیم گیری حضور دارند اما ما به این سهم 
دســت یافتیم، خوشبختانه مواردی هم که در این برنامه مطرح شد مباحث 
زیرســاختی و اساسی ما هســتند، از جمله بحث تغییر اقلیم مطرح شد که 

یکی از اصلی ترین کارهای ماست که باید به آن بپردازیم.
ســلاجقه گفت: یکی دیگــر از مباحثی که در برنامه هفتم پیشــرفت به 
آن پرداخته شــده گزارش ارزیابی محیط زیستی اســت البته این روند را اجرا 
می کردیم اما ارزیابی راهبردی محیط زیســت را نداشتیم که در برنامه هفتم 

دیده شده است.

وی با اشــاره به اینکه در زمینه ســوخت هم مباحث خوبی مطرح شده، 
اظهار کرد: برای افق هایی که در برنامه هفتم پیشــرفت دیده شده شاید باید 
حدود ۱۰ آیین نامه تهیه و تدوین شــود، کارهای آنها آغاز شــده و در صورت 
اجرائی شــدن قطعــا اتفاقات خوبــی در زمینه حفاظت محیط زیســت رخ 
خواهد داد، در واقع به جایی می رســیم که تبعــات و مخاطراتی که اکنون 
در آســتانه های آنها هســتیم اصلا اتفاق نیفتد. وی افزود: بــه عنوان مثال 
ارزش گذاری اقتصادی را انجام دادیم و تا پایان شهریور به ۹۲ درصد می رسد 
این یعنی داشــته های محیط زیســت حالا هرچند هم که ناقص باشد، نباید 
در داشــته هایمان بــه ۱۰ یا ۱۱ پارامتر اکتفا کنیم بلکــه باید حداقل ۲۰ تا ۳۰ 
پارامتر را مبنا قرار دهیم تا بدانیم که داشته های محیط زیستی ما چقدر است 
اما برای مســائل علمی اهل فن در کشــور ارزش گذاری محیط زیستی کشور 

انجام شده است.
رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست در ادامه درباره عوارض آلایندگی 
نیز گفت: عوارض یعنی اینکه عارضه و نابســامانی اتفاق افتاده که مشمول 
مالیات در قالب عوارض آلایندگی می شــود، هدف از اخذ مالیات بر عوارض 
آلایندگی این اســت که برای ترمیم و از بین رفتن منبعی که موجب آلودگی 
شده هزینه شــود اما این رقم به محیط زیســت برنمی گردد بلکه به وزارت 
کشــور و بعد به شهرداری ها داده می شــود که هیچ دستاورد محیط زیستی 

ندارند، اگر هم دارند بسیار ناچیز است.

تبعیض آشکار سقف نامرئی

هنــوز چند هفته ای تــا آغاز ماراتــن کنکور زمــان باقی  مانده بود. فشــار 
امتحان هــای نهایی و اســترس این آزمون، امان همــه را بریده بود. معلم 
دیفرانسیل پای تخته بود تا آخرین صفحات کتاب را تدریس کند و پرونده این درس 
را بــرای همیشــه ببنــدد. میانه تدریس بــود، مکث کرد، روی صندلی نشســت و 
حرف هایش را این طور شروع کرد: «تا چند سال دیگر همه شما مشغول خانه داری 
و بچه داری  هســتید و کاش لااقل به جای ریاضی، تجربــی می خواندید که به درد 
زندگی تان بخورد». حرف هایش به  قدری بهت آور بود که هنوز کلمه به کلمه اش را 
بــه  خاطر دارم. حرف هایی که شــاید بتــوان گفت گونه ای معکوس شــده از «اثر 
پیگمالیــون» بود. اثر پیگمالیون یادآور نگاه دیگــران به مهارت ها و توانمندی های 
افراد است و حرف هایی که بیش از ۱۰ سال از شنیدن آن  می گذرد، نقطه عکس آن 
و نگاه این فرد به عدم توانمندی دختران دانش آموزش بود. دخترانی که به  خیالش 
قرار بود تا همیشــه نامرئی باقــی  بمانند. تعلیم و تربیت دختــران در محیط های 
آموزش رســمی و غیررســمی برای فراگیری مهارت ها و تخصص ها، هیچ گاه برابر 
نبوده و گواه این ادعا نیز  آمار و ارقامی اســت که خبر از سهم اندک زنان از بازار کار 
می دهند. نســبت اشــتغال در زنان و در کشــور ما چیزی حدود ۱۲ درصد اســت؛ 
درحالی که بیش از ۶۰ درصد فارغ التحصیلان دانشــگاه ها را زنان تشکیل می دهند. 
ســهم ناچیز زنان از بازار کار، زنگ هشــداری برای دولتمردان و سیاست گذاران در 
مســیر توسعه انسانی کشور اســت. سال هاســت  «درماندگی آموخته» در تاروپود 
آموزش رســمی و غیررســمی دختران لانه کرده است و به آنان گوشزد می کند که 
کمتر کسی از آنان انتظار دارد تا در بزرگسالی به موفقیت های شغلی دست پیدا کنند 
و برای ارتقا و به روزرســانی دانش و مهارت هایشــان دست به کار شوند. در دنیای 
مرتبه بندی شده اشتغال، زنان ایرانی اغلب در محیط های کوچک و مجزا، به انجام 
وظایفی می پردازند که نیازمند تمکین، ظرافت، مراقبت و از  خودگذشــتگی اســت. 
نگرش سنتی در ایران از زنان می خواهد تا مسئول خانه و تربیت فرزندان باشند و اگر 
شغلی را برمی گزینند، این شغل با معیارهای زنانگی و انتظارات جمعی همخوان 
باشد. تقسیم  کار جنســیتی، حول رسالت برساخت شده  زنان صورت می گیرد که با 
نگاهی کیهان شناختی و ازلی توجیه می شود. این تقسیم کار از زنان انتظار اشتغال 
به اموری را دارد که در راستای نقش های فرعی و مبتنی بر نگرش جنس دوم  است. 
اقتدار پدرســالارانه در عرصه اقتصاد و سیاســت، ســهم بیشــتر مردان از بازار کار 
تخصصــی و ســهم بیشــتر زنــان از بــازار کار غیرتخصصی را شــکل می دهد و 
فارغ التحصیلان زن را در بهترین حالت، در مشــاغل میانی نگه می دارد. برای مثال، 
حضور زنان در صنعت، بازارهای مالی و جایگاه سیاست گذاری که عرفا زنانه تلقی 
نمی شوند، کم رنگ است و فقدان قوانین حمایتی، همچنان حضور آنان را کم رنگ تر 
می کند.  در ســال ۱۹۸۰ برای نخستین  بار اصطلاح «سقف شیشه ای» به  کار گرفته 
شد. سقف شیشه ای به  حضور اندک زنان در رده های بالای مدیریتی اشاره داشت که 
برخلاف موانع فیزیکی، قابل مشاهده نیست. این سقف محدودکننده از پیشرفت و 
ارتقای زنــان و اقلیت ها جلوگیری می کند. در واقع تعصبــات ناخودآگاه  یا به بیان 
بوردیو «خشونت نمادین» است که ساختارهای مدیریتی را از حضور زنان پاکسازی 
می کند. این ســقف به شــرایطی اشــاره دارد که در فضایی ناعادلانــه و نابرابر، از 
شکوفایی ظرفیت ها و استعدادهای زنان جلوگیری می شود. در کشورهای پیشرفته، 
تسهیل حضور زنان در بازار کار، به  واسطه  اصلاح  یا تدوین قوانین صورت می گیرد، 
آموزش در مدارس دخترانه به ســمت خوداتکایــی و خودباوری حرکت می کند و 
بیش از پیش از آنان  برای انجام فعالیت های فیزیکی و کسب مهارت های تخصصی 
دعوت می شود. برای مثال، در کشور فنلاند، مرخصی زایمان با برخورداری از حقوق 
کامل در اختیار زنان و مردان اســت تا همســران بتوانند بدون نگرانی از آسیب به 
شــغل خود، برای اســتفاده از مرخصی تفاهم کنند. مرخصی والدین نیز در ادامه 
مسیر رشد کودک، مسئولیت های مراقبتی مساوی برای پدر و مادر در نظر می گیرد. 
همچنیــن دولت فنلانــد  اقدام به ارائــه خدمــات مراقبت از کــودک باکیفیت و 
مقرون به صرفه می کند. در این کشــور صاحبان مشاغل ملزم به پرداخت دستمزد 
برابرند و قوانین ضد تبعیض جنسیتی به زنان کمک می کند در محیطی امن و به  دور 
از آزار و اذیت به کار خود بپردازند. برنامه های حمایتی نیز به ترویج کارآفرینی زنان 
می پــردازد و هدف گذاری این کشــور، پیرو حضور زنــان در عرصه های مدیریتی و 
سیاست گذاری است. هم زمان با روی کار آمدن دولت جدید، انتظار می رود تا شاهد 
حضور پررنگ تر زنان در میان مدیران و وزیران انتســابی و به کارگیری هرچه بیشــتر 
زنان نخبه و توانمند باشیم. پرداختن به تبعیض های ساختاری در فرهنگ، جامعه و 
قوانین می تواند به آگاهی عمومی و افزایش مطالبه گری منجر شــود؛ چرا که برای 
شکســتن این سقف شیشــه ای، چاره ای جز فرهنگ ســازی، اصلاح قوانین و ایجاد 

فرصت های برابر و عادلانه در کشور وجود ندارد.

هشدار درخصوص صدور گواهی نامه های 
رانندگی بین المللی

مهــر: در پی بــروز مشــکلات حقوقــی مختلف بــه دلیل اســتفاده از 
گواهی نامه هایــی به غیــر از گواهی نامه های رانندگــی بین المللی تحت 
نظارت و تأیید FIA، برای برخی ایرانیان در خارج از کشــور، مدیر روابط عمومی و 
امور رســانه کانون جهانگردی و اتومبیل رانی، اطلاع رســانی به هم وطنانمان را 
ضروری دانســت و یادآور شــد: متقاضیــان دریافت گواهی نامه هــای رانندگی 
بین المللی باید توجه داشــته باشــند، بر اســاس قانون اصلاح مــاده ۲۲ قانون 
حمل ونقل و عبور کالا های خارجی از قلمرو جمهوری اسلامی ایران، مصوب ۱۸ 
شهریور سال ۱۳۸۸ مجلس شورای اسلامی و همچنین به واسطه عضویت کانون 
در کنوانســیون های بین المللــی ۱۹۴۹ ژنــو و ۱۹۶۸ وین، کانــون جهانگردی و 
اتومبیل رانــی جمهوری اســلامی ایران وظیفه صــدور گواهی نامه های رانندگی 
بین المللی و سایر اسناد و مدارک بین المللی خودرو از جمله پلاک ترانزیت و کارنه 
دوپاســاژ در ایران را بر عهده دارد. شهاب مالمیر با بیان اینکه یکی از ویژگی های 
اصلی گواهی نامه های رانندگی بین المللی ترجمه به هفت زبان رســمی دنیا از 
جمله زبان انگلیسی است، تصریح کرد: به کارگیری زبان انگلیسی در گواهی نامه 
ملی کشور ها به معنای عدم نیاز به گواهی نامه بین المللی برای رانندگی در خارج 
از کشور نیست. کما اینکه در کشور های انگلستان، آمریکا،    کانادا و استرالیا که زبان 
رســمی آنها انگلیســی اســت نیز کانون های جهانگــردی و اتومبیل رانی همان 
کشــور ها گواهی نامه رانندگــی بین المللی را به صورت یک ســند جداگانه برای 
شهروندان خود،   صادر می کنند. متأسفانه سالانه تعدادی از گردشگران و مسافران 
ایرانی در خارج از کشور، پس از بروز حوادث جاده ای یا ارتکاب تخلفات رانندگی، 
به دلیل عدم استفاده از گواهی نامه های رانندگی بین المللی رسمی صادرشده از 
سوی کانون جهانگردی و اتومبیل رانی، دچار مشکلات جدی امنیتی و حقوقی از 
جمله حبس های چندین ســاله و جریمه های ســنگین نقدی می شــوند. مالمیر 
همچنین درخصوص گواهی نامه های رانندگی بین المللی صادرشــده از ســوی 
شــرکت های متفرقه یــا عضو مؤسســات غیرمرتبــط هشــدار داد و گفت: این 
گواهی نامه ها که گاه با اعتبار ۱۰، ۱۵ و ۲۰ ساله و به زبان انگلیسی صادر می شوند 
اعتبــار قانونی ندارد و تبعات اســتفاده از آن در خــارج از مرز های ایران بر عهده 

دریافت کننده گواهی نامه خواهد بود. 
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 برای شروع می خواهم از شما سؤال کنم  آیا آذر منصوری در نهاد قدرت   �
می تواند قدرتمندترین زنی باشــد که ایران پس از انقلاب در نهاد سیاســی 

تجربه کرده و به خودش دیده است؟
از نظــر من همه زنانــی که در این جامعه مردســالار  برای تحقق حقوق 
انسانی زنان کنشــگری می کنند، قدرتمندند. خب قضاوت کردن در این زمینه 
برای من دشوار است، اما یک نکته را خلاصه عرض می کنم. جبهه اصلاحات 
ایران در شــرایط موجود متشکل ترین سامانه تشکیلات جمعی اصلاح طلبان 
اســت. ما هیچ تشــکیلاتی در جریان رقیب نداریم که تا ایــن حد بتواند یک 
گفتمان را رهبری و راهبری کند .  البته در کنار آقای خاتمی این اتفاق میســر 

شده است.
این تشــکیلات کاملا ائتلافی اســت و امروز (در ایران امــروز یعنی ایران 
۱۴۰۳) همان طور که گفتم منسجم ترین تشکیلات ائتلافی محسوب می شود. 
وقتی چنین جمعی به این نتیجه می رســند که  فردی را به نام آذر منصوری 
رئیس این تشــکیلات بکنند، به نظر من این خــودش یعنی یک گام بلند  که 
مجموعه جریان اصلاحات برداشــته اســت. زنان ایران به لحاظ راهبری در 
ســاختار قدرت چنین امکانی برایشان فراهم نیســت. در ارکان قدرت چنین 
امکانی برایشــان فراهم نیســت. ولی این امکان در جامعه مدنی برایشــان 
فراهم شــده اســت که بیایند مثلا دبیرکل یک حزب یا  رئیس یک تشکیلات 
ائتلافی شــوند. در شــرایط موجود، این همان ســقفی اســت که زنان ایران 
تا آن ســقف رســیدند. اینکه چه زمانی بتوانند با این قدرتــی که گرفتند این 
ســقف را کنار بزنند و به قدرت حقوقی در ســاختار حقوقی ایران دست پیدا 
کننــد، به اعتقــاد من جامعه ایران و کشــور هنوز به زمان زیــادی نیاز دارد. 
 در هر حــال من فکر می کنم در تاریخ کنشــگری زنان ایران حداقل ســابقه 
نداشــته که یک جریان سیاســی بتوانــد در این حد به یک انســجام فکری 

و عملیاتی برسد.
ما قبل از اعلام نظر شــورای نگهبان و در شــرایطی که آمدیم ســازوکار 
مشــخص کردیم و نامزد مشخص کردیم  و به لحاظ تحقق اهدافی که دنبال 
می کردیم در نقطه صفر در انتخابات ۱۴۰۳ قرار داشــتیم؛ یعنی در وضعیت 
هیچ و در طول یک فاصله زمانی خیلی کوتاه و محدود از هیچ به انتخاباتی 
رســیدیم که از داخل آن رئیس جمهور کاندیــدای اختصاصی اصلاح طلبان 
بیرون آمد. نمی دانم این را  چطور می شــود ترجمه کــرد. نکته مهمش این 
اســت که من فکر می کنم کشور برای اینکه بتواند به  وفاق جمعی در شرایط 
موجود برســد و به یک آشتی ملی و وحدت ملی برسد، بیش از هر زمان نیاز 
بــه اعمال این نوع مدیریت دارد. نیاز به افرادی دارد که وقتی در رأس  چنین 
تشــکیلات  و مجموعه ای قرار می گیرند، نگاه شان نگاه مادرانه باشد. مادری 
که هیچ  چیز بــرای خودش نمی خواهد. مادری که می خواهد درواقع  کنش  
و حرکتی بکند که مجموعه نیروهای حاضر در کشــور  و جامعه ایران از این 
اتفاق سود ببرد. اتفاقا اینجا کاملا می شود بحث سهم خواهی  و منافع فردی 
را  رد کرد. به هر حال توان، ظرفیت و شایســتگی های ۵۰ درصد از جمعیت 
کشــور در کشور ما نادیده گرفته می شــود. زنان ما هنوز نتوانسته اند استاندار 
شــوند. زنان ما فقط یک بار توانستند در سطح وزارت حضور پیدا کنند. زنان 
هنوز در هیچ رقابت انتخابات ریاســت جمهوری اجازه حضور  را هم نداشتند 
و تمام اینها به ضرر جامعه ایران و به ضرر حکومت ایران اســت. این امکان 
اگر فراهم شــود، من فکر می کنم آن موقع می شــود گفت طیف و گروهی از 
جامعه توانسته اند با حضور و حرکت شان قدرت بی قدرتان باشند. ما هنوز تا 

آن مرحله خیلی فاصله داریم.
 در ایــن دوره از انتخابــات بخــش عمده   �

تحریمی ها زنــان بودنــد؛ درحالی که زنان چه 
در دولــت آقای خاتمی و چــه در دولت آقای 
روحانی، بیشترین کســانی بودند که رأی دادند 
 و مطالبه کردند. نمی تــوان این قهر و تحریم را 
از اصلاحات جدا کرد و در واقــع تحریم زنانه، 
تحریم جبهه اصلاحات هم هســت. درســت 
است که آقای پزشــکیان بالاخره رئیس جمهور 
این  زنــان چنــدان نقشــی در  شــدند، ولی 
همیشــه  ما  زنان  درحالی که  نداشــتند؛  ماجرا 
رئیس جمهورساز بوده اند. شــما برای حل این 

شکاف چه خواهید کرد؟
من ابتدا به انتخابات برگردم. سابقه نداشته 
در هیــچ انتخاباتی با مشــارکت زیر ۴۰ درصد 
نامزد اصلاح طلبان نفر اول باشد و بالاترین رأی 
را بیاورد. همه برآوردها حاکی از این بود که اگر 
مشارکت به بالای ۵۰ درصد برسد، امکان اینکه 
انتخابات به دور دوم کشیده شود وجود دارد و 
هر چقدر این درصد بالاتر برود، شانس پیروزی 

اصلاح طلبان تقریبا بیشتر است.
خب این خیلی معنــا و پیام دارد. اتفاقا این 
نشــانه آن اســت که به تعبیری بــه نوعی اگر 
اصلاح طلبــان در این انتخابات شــرکت نکرده 
بودند و نامزد نداشــتند، درصد مشارکت در حد 
رأی آقای ســعید جلیلی و  قالیباف در دور اول 
انتخابات بــود؛ یعنی حداکثــر ۱۰، ۱۲ میلیون. 
چون رقابــت بین آقای ســعید جلیلی و آقای 
قالیبــاف آن قدر معنادار نبود کــه بتواند میزان 
مشــارکت را بالا ببرد. تفاوت آرای آنها هم این 
را کاملا نشــان داد. این حاکی از آن است که ما 

با یک شــکاف  بین دولت و جامعه ایران اتفاقا مواجه هســتیم. وقتی در این 
سطح از مشارکت نامزد اصلاح طلبان نفر اول می شود، معنای دیگر آن اتفاقا 
ریزش اصولگرایان اســت. آنها باید می آمدند در انتخابات شرکت می کردند 
کــه نامزد اصلاح طلبان با این میزان رأی نفر اول نشــود. آنها نیامدند. یعنی 
این شــکاف الان فقط متوجه بدنه اجتماعی اصلاح طلبان و آن بخشــی که 
با انتخابات و صندوق رأی قهر کردند،  نمی شــود؛ یک طیف وســیعی را  دربر 
می گیرد. اینجا اتفاقا بحث زنان بســیار مهم اســت؛ چون  خاطرم هست در 
انتخابات ۹۶، آمارها که بیرون آمد، زنان ایران بیش از ۵۰ درصد در انتخابات 
شــرکت کرده بودند و مردان زیــر ۵۰ درصد رأی داده بودند. خب زنان فعال 
بودند، پویا بودند و به امید تغییر آمده بودند، به امید بهبود شرایط خودشان 
آمــده بودند. آقــای روحانی وعده هایی را داده بود، اما اتفاقات ۱۴۰۱ نشــان 
داد که تمامی این مســیرهای طی شــده بــرای تحقق حقــوق زن ایرانی با 
صخره ستبر بن بست مواجه شــده است. بی دلیل نیست که  چالشی به اسم 
حجاب در جامعه ما شــکل می گیرد. دلیل اصلی آن همان عدم دسترســی 
به فرصت های برابر اســت.  اعتراضات ۱۴۰۱ و مجموعه اتفاقاتی که پس از 
آن رخ داد، به اعتقاد من بیشــتر از هر چیز گویای این تبعیض و فشــاری بود 
که برای زنان ایران وجود داشــت و آن آثار خــودش را در انتخابات ۱۴۰۲ و 
انتخابات ۱۴۰۳ هم نشــان داد. اگر ۱۴۰۴ هم بــود، خیلی فرق نمی کرد (در 
این وضعیت چنــدان فرق نمی کرد)؛ چون معنای این عدم مشــارکت زنان 
ایران به اعتقاد من این اســت که باید مطالبات خودشــان را از مســیری غیر 
از انتخابــات پیگیری کنند. انتخابات نمی تواند مســیری باشــد که آنها مثلا 
در ســاختار دولت با یک معاونت زنان،  بتوانند مسئله شــان را حل کنند. یک 
لایحه تأمین امنیت زنان ۱۲ ســال است که از زمان دولت اول آقای روحانی 
مطــرح بوده و آن قدر بین قــوه قضائیه و مجلس و دولت رد و بدل شــده و 
آن قــدر چرخیده و بخش هایی از آن حذف شــده، اما هنوز این لایحه با همه 
اینکه به گفته خیلی از کارشناســان شده شــیر بی یال و کوپال و دم و اشکن، 
  تصویب نشده اســت! این نشان می دهد  به هر حال این تلقی وجود دارد که 
این ساختار نمی خواهد زنان ایران به عدالت جنسیتی دسترسی پیدا کنند. این 
یعنی زنان ایران از این مسیر نمی توانند به مطالبات خودشان دست پیدا کنند. 
این کار دشــواری است؛ یعنی کار آقای پزشکیان را در دولت چهاردهم بسیار 
ســخت می کند. اگر قرار باشــد در چهار ســال بعدی (۱۴۰۷) نوع مشارکت 
زنان ایران متفاوت با این انتخابات باشــد، باید گام هایی جدی برداشته شود؛ 
چه در زمینه پوشــش زنان ایران و برخوردهای پلیســی و قهری که دارد به 
بهانه پوشــش زنان صورت می گیرد و چه انــواع تبعیض ها و نابرابری هایی 
کــه در حوزه میزان دسترســی زنان به فرصت های برابر در کشــور ما وجود 
دارد. این کار، کارِ دشــواری اســت و به اعتقاد من با یــک معاونت زنان هم 
حل نخواهد شــد، بلکه نیاز دارد  یک نگاه جنســیتی در سیاست گذاری ها و 
برنامه ریزی ها و چینش نیروها توســط دولت آقای پزشــکیان صورت بگیرد. 
اگر می خواهد  این اعتماد را در جامعه زنان ایران ایجاد بکند که نه، شــما از 
این مسیر هم می توانید مطالبات  خود را پیگیری کنید. بنابراین در کوتاه مدت 
ما شــاهد تغییر این نوع نــگاه در جامعه زنان ایران نخواهیــم بود. آنها یاد 
گرفته اند که مقاومت مدنی  کنند، مطالبات شــان را در مسیر مدنی و با توجه 
به پذیرش واقعیت هایی که وجود دارد از این مسیر پیگیری کنند. حجاب بان 
می آید یک نوع برخورد می کنند، آن یکی جریمه اش می کند، یک نوع برخورد 
می کنند و... . به این نتیجه رسیده اند که از این مسیر می توانند مطالبات  خود 
را پیگیری کنند. چه از طریق حقوق اجتماعی محروم شــوند و در هفته های 
اخیر شــاهد اجرای احکام ســنگین چند فعال حوزه زنــان بودیم. من دیدم 
فهرستی از فعالان حوزه زنان که احکام سنگین گرفته اند، در چند روز گذشته 

روانه زندان شده اند.
 فعالان زن گیلان را می گویید؟  �

بله؛ گیلان. خب آنها این مســیر را انتخاب کردند. برای اینکه بشــود یک 
مسیر توأمانی را ایجاد کنیم، مسیر مشخص است. آقای دکتر پزشکیان هم در 
گفت وگوهایی که ما داشتیم، گفته من برای تحقق جامعه قدرتمند و دولت 
توانا تلاش می کنم. اگر ایشــان بتواند در این مســیر حرکت کند و گام هایی را 
بردارد و به سمت دولت – ملت برود که رؤیای همیشگی دموکراسی خواهان 
و مشــروطه خواهان در ایران بوده، شاید بتواند این فضا را ایجاد کند. نه فقط 
زنــان، بلکه انــواع گروه هایی از جامعــه که دارند از تبعیــض رنج می برند؛ 

اقلیت ها، اقوام و به هر حال گروه های محصورشده.
 شــما به عنوان رئیس جبهه اصلاحات و زنی که رئیس جمهورســاز بود،   �

صدای اعتراضات زنان را شنیدید؟
بله. من فکر می کنم حداقل با توجه به تحلیلی که از جامعه ایران وجود 
دارد و کسی که مستقیما در ارتباط با مسائل زنان ایران کار می کند و خودش 
بــه عنوان یک زن این تبعیــض را درک می کند و در این چارچوب قرار دارد و 
محدودیت ها را کاملا می فهمد و این نگاه مردســالار را گام به گام و مرحله 
به مرحله مقابل خودش دیده و ســعی کرده این موانع را از سر راه خودش 
کنــار بگذارد، کاملا قابل درک اســت که واقعا زنان ایــران با چه موانعی در 
راه برابــری فرصت ها مواجه هســتند. به هر حال من فکــر می کنم اگر چنین 
درکی از جامعــه ایران و به خصوص از مطالبات زنان ایران وجود نداشــته 
باشــد، عملا یک کنشــگر چه می خواهد اصلاح طلب باشد و چه می خواهد 
هر نگرش دیگری داشــته باشد در برقراری ارتباط با این بخش از جامعه هم 
نــاکام خواهد ماند. و من به هرحال امیــدوارم و آرزو می کنم این نگاه روزی 
آن قدر در جامعه  سیاســی ما و در بین کنشــگران سیاسی ما تعمیم پیدا کند 
که اتفاقا زنان ایران فکر کنند نه تنها مانعی برایشان وجود ندارد، بلکه فرش 
قرمز هم برایشــان پهن شــده و از آنها دارد دعوت می شــود که بیایند و به 

توسعه کشور کمک کنند.
اگر باور به توسعه وجود داشته باشد که به اعتقاد من محور آن «انسان» 

است، قاعدتا باید این باور هم در کنارش و در امتداد آن وجود داشته باشد که 
ما نیمی از این ظرفیت انسانی را نمی توانیم نادیده بگیریم. باید به عنوان یک 
فرصت نگاه کنیم؛ فرصتی که همه دنیا دارد از آن برای پیشــرفت، توسعه  و 
بهبود شاخص های توسعه ای خودش استفاده می کند. همین گزارش مجمع 
جهانی اقتصاد هم نشان می دهد که دولت ها دارند چه تلاشی می کنند برای 
اینکه این اتفاق بیفتد و برای اینکه بتوانند این شکاف جنسیتی را ترمیم کنند.
به هرحال من خیلی ســؤال را منحــرف نکنم، ولی فکر می کنم که نه من 
بلکه هر کسی که دارد در ایران کنشگری می کند،  اگر معتقد به توسعه است 
و به دنبال دستیابی به لوازم توسعه پایدار است، اتفاقا باید صدای زنان ایران 

را بیش از پیش بشنود.
 یک مقدار به عقب برگردیم؛ روزی که آقای پزشــکیان تأیید شــدند و در   �

جبهه  اصلاحات به او رأی دادید، شــما خاصه در مورد زنان به ایشان چیزی 
گفتید؟

ببینید! ما دو تا ســند در جبهه  اصلاحات در این انتخابات تصویب کردیم؛ 
یکی سند راهبردی جبهه  اصلاحات بود که آنجا اتفاقا به انواع نابرابری های 
موجود به ویژه نابرابری جنســیتی اشــاره کردیم. و اینکــه آیا ما داریم تلاش 
می کنیم برای اینکه این امکان را در ســاختار حقوقی کشور فراهم کنیم برای 
تحقق حقوق شــهروندی و به هر حال رسیدن به موقعیت ایران برای همه  
ایرانیان. یکی این راهبرد بود که در آن به حقوق شــهروندی اشاره شده بود. 
یکی هــم میثاق نامه ای که ما به تصویب جبهه  اصلاحات رســاندیم و آنجا 
شــرط حضور کاندیداها برای ارائه  برنامه شــان و پرسش و پاسخ و رأی گیری 
در جلســه مجمع عمومی جبهــه  اصلاحات، پذیرش مفاد ایــن میثاق نامه 
بــود. یکی تعهد بــه کار جمعی بود که به فرض اگر ما مثلا ۱۰ تا کاندیدا هم 
داشــتیم، همه  کاندیداها به نفع آن کســی که رأیش بیشتر است، کنار بروند. 
دوم؛ تعهــد به پیگیری حقوق ملــت، حقوق شــهروندان، اقلیت ها، اقوام، 
زنان و همه  گروه هایی که به هر حال حقشــان نادیده گرفته شده و امروز به 
دنبال پناهگاه و مأمنی هســتند که این حــق را پیگیری و اعاده کند. خب! در 
بحثی هم که ما داشــتیم و در پرسش هایی هم که مطرح شد به این مسئله 

توجه شد.
بحث دیگر این بود که آقای پزشــکیان یا هرکســی که کاندیدای ماست، 
بتواند کشور را در ریل توسعه قرار بدهد. اینها تماما به نظر من کلیدواژه هایی 
اســت که اتفاقا نشــان می دهد که برای جبهه اصلاحات فصل سوم قانون 
اساســی و حقوق ملت حائز اهمیت اســت و خواهد بود. حق شــهروندی 
حائز اهمیت بــوده و خواهد بود و در ادامه هم آن چیزی که برای ما مبنای 
قضاوت درمورد عملکرد آقای پزشــکیان است، این است که ایشان در طول 
دوره فعالیــت خودش که ما البته داریــم چارچوب تعیین می کنیم برای این 
ارزیابی و نظارت و پرسشگری، تا چه اندازه توانسته در جهت تحقق خواست 

مردم ایران موفق عمل کند. یکی از این شاخص ها بحث زنان است.
 الان بحث وزرای زن به نظر شــما چقدر می تواند واقعی شود؟ ما داریم   �

یك سری گمانه زنی هایی درباره وزیر فناوری و ارشاد و وزیر آموزش و پرورش 
می شنویم. می خواهم واقعی صحبت کنیم. آیا به نظر شما ما در کابینه وزرای 

زن خواهیم داشت؟
یک شــاخص برای تعیین کابینه و وزرا مشــخص شــده کــه یکی از این 
شــاخص ها این اســت که ۲۰ درصد کابینه از زنان تشــکیل شــود. وقتی ما 
می گوییم کابینه یعنی معاونان و وزرا. در این کمیته هایی که در وزارتخانه ها 
تشکیل شده این مســئله مورد توجه است. فهرستی از زنان تهیه کردند و از 
این افراد اطلاعات گرفته می شود. رزومه هایشان را بررسی می کنند که ببینند 
از این زنانی که به لحاظ تخصص و تجربه و توانایی اسمشــان مطرح اســت 
و این شــاخص ها را دارند، کدام از این افراد امکان اینکه آقای پزشــکیان به 
عنوان وزیر معرفی شــان کنند وجود دارد. البته همچنان من فکر می کنم ما 
نمی توانیم خیلی آرمانی و غیرواقعی به موضوع نگاه کنیم. همچنان آن نگاه 
مردسالارانه در این ســاختار هم غلبه دارد. ولی در ترکیب شورای راهبردی 
به هرحال فکر می کنم طی هفته آینده باید آقای پزشــکیان پیشــنهاداتش را 
یکی یکــی مطرح کند. آنهایی که می خواهند از مجلس رأی اعتماد بگیرند و 
معاونان خودش را مشــخص کنند؛ همین که تأکید دارند زنان در این شورای 
راهبری حضور داشته باشــند تا بحث زنان را پیگیری کنند، یك بخشی از آن 
مســیری است که باید طی می شد برای جریان سازی ایجاد فرصت های برابر. 
امــا مهم تر از آن به نظر من تداوم مطالبه گری خود زنان اســت. ما در جبهه 
اصلاحــات پیگیر خواهیم بــود اما فکر می کنم فعالان حــوزه زنان هم فکر 
نکنند با انتخاب آقای پزشــکیان و بخشــی که اعتمــاد کردند و رأی دادند یا 
حتی آن بخشی که نیامدند، آنها هم باید به این باور برسند که اگر قرار است 
تغییری اتفاق بیفتد از همان مسیر باید به مطالبه گری خودشان ادامه دهند. 
مــا راهی نداریم غیــر از اینکه این مطالبه گری را ادامه دهیم تا این ســاختار 
مردســالار در حاکمیت ایران تکانی بخورد و لرزه هایی در آن ایجاد شــود که 
جامعه ایران و زنان ایران اتفاقا به این باور برسند که نه، در ساختار حکمرانی 
کشورمان مسائل زنان دیده می شود و به مسائل زنان توجه می شود. توانایی 

زنان ایران دیده می شود.
من فکر می کنم نباید دســت روی دست گذاشــت و باید این مطالبه گری 
را ادامــه داد و زمینه اش هم در دولــت چهاردهم به اعتقاد من وجود دارد. 
اینکه حتی بیشتر از یك وزیر زن هم ایشان معرفی کنند، به نظر من امکانش 
مهیاســت و به هرحال امیدواریم کمیته هایی که تشکیل شده حداقل چندین 
خروجی زن داشــته باشد که چون مجلسی داریم که کاملا در تقابل با دولت 
آقای پزشــکیان اســت. هر رئیس جمهــوری درخصوص تعــدادی به طور 
مشخص بخشی از وزارتخانه ها باید تأییدیه رهبری را بگیرد و تا تأییدیه ایشان 

را نگیرد نمی تواند وزرایش را به کابینه معرفی کند.
امیــدوارم این پیــام تغییر زنان ایران نه فقط به گــوش دولت چهاردهم، 

که طبعا رســیده، به گوش تمام ارکان حاکمیت رســیده باشد. چون اگر این 
همراهی وجود نداشته باشــد کار آقای پزشکیان هم در ادامه خیلی سخت 

خواهد شد.
 عکســی از شما منتشر شد در شب پایانی که کاندیداهای جبهه اصلاحات   �

مشخص شدند که شــما وسط ایستاده اید و دوســتانی که ما همیشه عادت 
داریم به دیدن تصاویرشــان در صفحه یك روزنامه و چهره آشــنایی دارند 
ایســتاده اند و انگار آرایش نظامی می چینید و بــا آنها اتمام حجت می کنید. 

می خواهم بدانم در آن عکس شما به آنها چه می گویید؟
آن جلســه ما حدود ۹ ساعت طول کشید. قبل از آن بحث راهبرد بود که 
بعضی از دوســتان می خواســتند تغییر دهند که تغییر تصویب نشد. بخش 
دیگــر دعوت از پنــج کاندیدا بود که تعهدنامــه میثاق نامه جبهه اصلاحات 
را پذیرفتــه بودنــد و باید برنامــه ارائه می دادند. جلســات خیلی طولانی و 
خســته کننده ای بود. روز قبل از آن هم ما یك جلســه شش ســاعته داشتیم 
که آن هم دو روز بعد از جلســه راهبرد جبهه اصلاحات و میثاق نامه جبهه 
اصلاحات بود. شرایط ما، شرایط عادی برای تصمیم گیری نبود که مثل همه 
انتخابات های ریاســت جمهوری که برگزار می شود از شش ماه قبل فرصت 
داشــته باشــیم. ما باید در یك زمان محدود کار را مدیریــت می کردیم و به 

نتیجه می رساندیم.
آنجا در آن لحظه کاندیداهای ما مشــخص شده بود، رأی گیری شده بود، 
سه نفر آقای آخوندی، آقای جهانگیری و آقای پزشکیان انتخاب شده بودند. 
بحثی که من آن وســط داشــتم این بود که عزیزان عضــو جبهه اصلاحات 
هیچ کدام خبر جبهه اصلاحات را قبل از ســخنگو منتشر نکنند. اجازه بدهند 
که انتشــار اخبار از مسیری که تعیین شــده طی شود که این اتفاق هم افتاد، 
یعنی بلافاصله بعد از جلســه آقای امام توییت کرد که اینها کاندیداهای ما 
هســتند و هیچ کس دیگر هیچ اظهارنظری نکرد تا فردا که ما تصویب کرده 
بودیم بلافاصله کنفرانس خبری داشــته باشیم و آنجا مفصل توضیح دادیم 
کــه راهبرد و میثاق نامه ما چه بوده و چرا به این ســه کاندیدا رســیدیم. آن 
عکس را هم یکی از اعضا خیلی اتفاقی گرفته بود و من متوجه نشده بودم. 
روز بعد از جلسه بعضی از دوستان این عکس را برای من فرستادند و واقعا 

شروع کار من در جبهه اصلاحات خیلی سخت بود.
خیلی بی اعتمادی ها وجود داشــت که یکی گفته بــود حضور فلانی به 

عنوان رئیس جبهه اصلاحات یك خسران برای جریان اصلاحات است.
 یعنی حضور شما؟  �

بله. دوستان دیگری هم مســائل دیگری را مطرح کرده بودند و خیلی ها 
اتفاقا می گفتند خانم منصوری چرا شــما واکنش نشان نمی دهید؟  گفتم من 
اصلا رویه ام این اســت که خیلی به مســائلی که ممکن اســت مطرح شود 
واکنشــی نشــان ندهم. مخصوصا ما زنان، مردان هم به نظرم باید این کار را 
انجام دهند. باید در عمل نشــان دهیم که آیا توانایــی این مدیریت را داریم 
یا نداریم. آن جلســه آخر و جلســات آخر هرچقدر که مــا جلو آمدیم بعد 
از انتخابــات مجلس ۱۴۰۲، اتفاقا خود این آقایان به این نتیجه رســیدند که 
دیگر بعد از شما ما نمی دانیم چه کسی می تواند جبهه اصلاحات را این طور 

مدیریت کند. چون خیلی صبوری می خواهد.
شــما فکرش را کنید ۴۳ نفر آنجا هســت که ۲۹ نفرشان هرکدام نماینده 
یك حزب هســتند. ۱۴ نفــر اعضای حقیقی، هرکدام یــك دیدگاه دارد، همه 
می خواهند اظهارنظر کنند و همه پیشــنهاد دارند. گاهی وقت ها در جلسات 
ما بــرای گفت وگو مثــلا درباره یك موضــوع خاص ۲۰ نفر در یك جلســه 
صحبت می کنند و بعد از صحبت شان کفایت مذاکرات را رأی گیری می کنند، 
باز رأی نمی آورد چون همه فکر می کنند باید دیدگاه و نظرشــان را در جلسه 
مطرح کنند و این جلســات که طولانی شد، دلیلش این بود که این امکان که 
همه بتوانند در یك فضای پرتنش و ســخت و محدود دیدگاه شان را مطرح 
کنند و جبهه بتواند در سایه جلسات هم اندیشی فشرده به یك تصمیم برسد، 
به نظر من اولا که لطف خداوند بود و بعد هم نشان می داد که اتفاقا خیلی 
از اعضایی که در ابتدای کار درباره این توانایی تردید داشــتند، در روز آخر در 
همان عکس هم تشــکر کردند. کســانی که مخالف بودند که بالاخره واقعا 

بهتر از این نمی شد جبهه اصلاحات بتواند روی یك موضوع به اجماع برسد.
یکی از دلایلش هم این اســت که به هر ترتیب من فکر می کنم شاید من 
یك پیشــینه مسئولیت در دســتگاه های دولتی و حکومتی ایران نداشتم. من 
از جنس جامعه مدنی هســتم. من از جنس مردمی هســتم که هیچ نسبت 

سببی و نسبی با هیچ کدام از بزرگان کشور نداشتم و ندارم.
 ژن خوب نیستید؟  �

حــالا ژن خوب واژه خوبی نیســت. ولی واقعا من برای این جلســات از 
قرچك می آمدم که همین امروز که خدمت شــما آمدم، آمدم شــهرری و از 
شــهرری با مترو به اینجا آمدم. خودشــان می دانند که مسیر رفت و آمد من 
چقدر سخت و دشــوار است. یك جلسه آنجا گذاشتم، نصف دوستان گفتند 
راه دور اســت و ما نمی آییم. ولی به هر حــال مجموعه اینها کمك کرد که 
مــا بعد از یك دوره نســبتا پرتنــش در جبهه اصلاحات، در آخرین جلســه 
جبهــه اصلاحات برای رســیدن به کاندیداها شــاهد حضــور همه اعضای 

جبهه باشیم.
 شــما فکر می کنید که آقای پزشــکیان این ظرفیت را دارند که بخشی از   �

مطالبات زنان را جواب گو باشند؟ اصلا دولت مسعود پزشکیان چقدر توانایی 
دارد که به بخشی از این دغدغه و مسائل پاسخ دهد؟

ببینید، از حالا واقعا قضاوت درباره این مســئله ســخت اســت. من فقط 
در این حد می توانم بگویم که ما به عنوان تشــکیلاتی که ایشان را کاندیدای 
اختصاصی خودمان معرفی کردیم و مردم را دعوت کردیم که به ایشان رأی 
بدهند، مطالبه گر این مسئله خواهیم بود. بدون مطالبه گری اتفاقی نخواهد 
افتاد. جایگاهی که ما برای خودمــان تعریف کردیم و امروز توییتی هم زدم 
و خیلی از دوستان گفتند یعنی چه، شما نمی خواهید در تعیین وزرا دخالت 
کنید؟ گفتم جبهه اصلاحات جایگاه خودش را از اینکه بخواهد بنشــیند یك 

یا دو وزیر تعیین کند، باید بالاتر و رفیع تر ببیند.
درست اســت که ما حمایت می کنیم اما وجه اصلی کارکرد ما نظارت و 
پرسشگری است. آقای دکتر پزشکیان به عنوان کاندیدای اختصاصی ما در این 
انتخابات وعده هایی داده که من فکر می کنم ایشــان در شرایط موجود ایران، 
اتفاقا یکی از بهترین گزینه هایی بود که اصلاح طلبان می توانستند به جامعه 
معرفی کنند. از جهت مردمی بودن، ســالم بودن، صادق بودن، وارسته بودن، 
شــجاع بودن و همه ویژگی هایی که بالاخره یك ســری رفتارهایی را جامعه 
ایران از ایشــان می پســندید. جامعه ایران به دنبال یك پناهگاه می گشــت و 
نزدیــك ۱۷ میلیون جمعیت ایران به ایشــان اعتماد کردند و به ایشــان پناه 
آوردند و به جریان اصلاحات و همه حامیان ایشــان اعتماد کردند. این دیگر 
بــا دوره آقای روحانی فرق دارد. آقای روحانی کاندیدای اختصاصی ما نبود. 
وظیفــه ما در مقابل کاندیدای اختصاصی با توجه به تجربه ای که کردیم، در 
مواجهه با آقای دکتر پزشــکیان متفاوت است. ما باید مطالبه گری کنیم و به 
هر حال ایشــان هم در جلســه ای که ما دعوت کردیم، به جبهه اصلاحات، 
برای اینکه برنامه خودشــان را ارائه دهنــد، در بحث زنان خیلی جدی ورود 
کردند و گفتند در شــرایطی که من درس خواندم و زمانی که برای پزشــکی 
درس خوانــدم، نگاهم این بود که همان حقی که مــن برای ادامه تحصیل 
دارم، همسرم هم داشته باشــد. همسرم هم پا به پای من و پایاپای من ادامه 
تحصیــل داد و مدارج عالی را طی کرد. بالاخره بخشــی از این نگاه به نوع 
زندگی و ســبك زندگی افراد برمی گردد. درســت است که بخشی از جامعه 
ایران که دیدگاه دینی ندارند، ممکن است نسبت به آقای دکتر پزشکیان تردید 
داشــته باشــند. ولی من فکر می کنم که با توجه به چارچوبی که مشــخص 
و تعیین شــده، برای اســتفاده از خرد جمعی و زنان هــم در این چارچوب 
دیده شدند و جایگاه شان دیده شده، خیلی می توان خوش بین بود که پیگیری 

مطالبات نتیجه بدهد.
 ما حتی درباره اینکه بخواهیم معاون اول زن هم داشــته باشیم، از سوی   �

زنان احزاب زمزمه هایی مبنی بر بردن نام شــما شنیدیم که با مخالفت های 
جدی آقایان روبه رو شد. ما این مخالفت ها درباره حضور زنان در جایگاه های 
بالای تشــکل ها و حتی بدنه دولت به ویژه درباره شما را پیش تر هم دیدیم. 
قبلا احزاب زنانه ای داشــتیم که دبیرکل زن داشــته باشــند؛ اما شما اولین 

دبیرکل زن یک حزب کاملا سیاســی مانند حزب اتحاد به عنوان یک تشــکل 
فراگیر پس از انقلاب هســتید. در خاطر ما هست که چالش هایی را پشت سر 
گذاشــتید. این چالش ها هنوز هم هست؛ مشخصا درباره آذر منصوری است 
که کشاورز بوده و از خودش پله پله از شورای شهرستان و روستا شروع کرده و 
بالا آمده است. الان هم هست. من می خواهم بدانم که الان کجا ایستاده اید 
خانم منصوری؟ من می دانم که شــما نمی خواهید معاون اول شوید و اصلا 
قرار هم نیست معاون اول شوید. فکر می کنید می توانید یك روز رئیس جمهور 

شوید؟
ببینیــد، اینکه توان من در این حد اســت، با اینکه ســاختار موجود چقدر 
پذیرش این مســئله را دارد، دو مســئله متفاوت اســت. من عرض کردم، ما 
از زمانــی کــه وارد این حوزه شــدیم، هیچ  وقــت فرش قرمــزی برای مان 
پهن نبود. همیشــه موانع جدی وجود داشــته اســت. به هر حال کسی که 
مسئولیت خانواده را دارد و دستش در جیب خودش است، در زندگی اش از 
کوچك ترین رانتی برخوردار نبوده و ســعی کرده از این نظر استقلال خودش 
را حفظ کند، ماندن در این شرایط برایش سختی هایی دارد که اگر خدا عمری 
بدهد، می خواهم بنویسم؛ از روز اول که پایم را در عرصه سیاست گذاشتم تا 
امروز اگر عمری بود. ولــی من فکر می کنم بخش عمده ای از آن برمی گردد 
به اینکه جامعه ایران این را پذیرفته اســت. جامعه ایران حضور زنان در این 
حــد از مقدرات را پذیرفته اســت. آنجایی که مقاومت وجود دارد و ســقف 
شیشــه ای وجود دارد، ساختار حاکمیت است؛ رویکردی که حاکمیت درباره 
زنان دارد و داشــته اســت. ما امیدواریم این تحولات باعث شــود آن سقف 
هــم تغییر کند. آنهــا اعتقاد دارند زن نمی تواند رئیس باشــد. زن نمی تواند 
فرماندار باشد. زن نمی تواند والی باشد و تا این نگاه وجود دارد، بلندی سقف 
حضور آذر منصوری تا رئیس جبهه اصلاحات اســت. از این بلندتر نمی تواند 
حضور داشته باشــد. از یك زمانی جواد روح بعد از دبیرکلی من نوشته بود 
ســقف حضور آذر منصوری در جایگاه های سیاسی همین دبیرکلی است. از 
اینجا به بعد به زنان ایران اجازه داده نمی شــود که بخواهند قدرت حقوقی 
پیــدا کنند. حــالا از آنجا که ما عبور کردیم و رســیدیم بــه جبهه اصلاحات 
و آن هم نه اینکه من خودم خواســته باشــم، از من بارها خواســته شد که 
بیایــم و این مســئولیت را بپذیرم. من خودم هیچ  وقت مشــتاق هیچ کدام از 
این مســئولیت ها نبودم. حالا دست کم دبیرکلی را که شما می دانید. ریاست 
جبهه  اصلاحات را هم خیلی های دیگر می دانند. الان دوره یك ساله ما تمام 
شده و من می خواهم واگذار کنم و مقاومت جدی در برابر این واگذاری برای 

دوره یك ساله بعدی وجود دارد.
ببینید، ســقف پذیرش جامعه ایران به مراتب بلندتر از سیستم است و به 
هــر حال من فکر می کنم اتفاقا نــه اینکه فکر کنیم که این جامعه فضایی را 
فراهم کرده که منِ منصوری  بیایم اینجا رئیس جبهه اصلاحات شــوم، اتفاقا 
وقتی موانع زیاد است و کسی در این موقعیت قرار می گیرد، درست است که 
به بخشی از جامعه اعتماد به نفس داده می شود، اما بخشی دیگر از جامعه 
را هم می ترســاند که من نمی توانم و این امکان را که بیایم در این موقعیت 
قــرار بگیرم و این حرف هــا را بزنم و این مطالبــات را پیگیری کنم، برای من 
وجود ندارد. هنر ما اتفاقا این است که بتوانیم این موقعیت ها را تکثیر کنیم، 
نه اینکه محدود به یك فرد باشــد. موانع خیلی زیاد است و اگر بخواهم در 
یك کلام خدمت شــما عرض کنم، بزرگ ترین مانعی که وجود دارد، این باور 
اســت که زنان ایران توان مدیریت، راهبری و رهبــری ندارند. کدام بخش از 
جامعه، مردان جامعه، مردانی که در این ســاختار مردســالار رشد کردند و 
بزرگ شــدند و آموزش دیدند که زن باید آشپزی کند، دوخت و دوز کند. مرد 
باید ســوار اسب شود و نان بیاورد و قدرت واقعی را در خانواده داشته باشد. 
شکستن این فضا خیلی سخت و دشوار است و من واقعا از زمانی که شروع 
کــردم، همه موانع را پیش بینی کردم و الان هــم موانع وجود دارد و به هر 
حال من فکر می کنم هر چقدر که ما جلو آمدیم، به ویژه مقاومت زنان ایران 

این سقف را هم خواهد شکست.
 و سؤال آخر، عمر ما قد می دهد که رئیس جمهور زن ببینیم؟  �

ان شــاء االله که ببینیم. ببینید، این دوره خانم الهیــان و خانم چنارانی اگر 
اشتباه نکنم، برای ریاست جمهوری ثبت نام کردند.

خانم زرآبادی هم بودند.  �
خانم زرآبادی از اردوگاه اصلاح طلبان بود و تا به حال ســابقه نداشت که 
دو نفر خانم از جبهه اصولگرایان در انتخابات ریاست جمهوری ثبت نام کنند 
و اتفاقا تمام آن مواردی که شــورای نگهبان مشخص کرده که رجل سیاسی 
را تعریف کرده، این دو نفر، هم خانم چنارانی داشت و هم خانم الهیان. من 
می دانســتم اینها رد می شوند؛ چون شورای نگهبان اصلا زن را رجل سیاسی 
نمی داند. وقتی که اســم رجل سیاســی می آید، هیچ زنی در تصور اعضای 
شــورای نگهبان اصلا نمی گنجد و جا ندارد. ولی از این خوشــحال و امیدوار 
شــدم که جریانی که متهم به این اســت کــه اتفاقا در برابــر زنان مقاومت 
می کند، دو نفر از زنان این جریان آمدند خودشــان این ســقف را شکستند و 

این جای امیدواری دارد.
مــن اعتــراض هم کــردم که شــورای نگهبــان بایــد بگوید کــه خانم 
الهیــان و خانم چنارانی برای چه رد صلاحیت شــدند؟ درســت اســت که 
اصلاح طلب نیســتند، اما خانم هســتند که شــاخص های رجل سیاســی را 
که با تعریف غیرقانونی که شــورای نگهبان کرده، داشــتند. من فکر می کنم 
خیلــی ظرفیت ها در جامعه ایران افزایش پیــدا کرده و خود همین افزایش 
ظرفیت ها در برنامه کاندیداها هم به نوعی در این مســئله مشهود بود. خود 
ایــن ظرفیت ها اتفاقا این امکان را فراهم می کند کــه نه در آینده دور؛ بلکه 
در آینده نزدیك شــاهد حضور زنــان در رقابت انتخابات ریاســت جمهوری 
هم باشــیم؛ بنابراین ناامید نباشید و امیدوار باشید که ان شاءاالله چنین چیزی 

تحقق پیدا کند.

رئیس شورای عالی اصلاح طلبان در گفت وگو با «شرق»

زنان یاد گرفتند که مطالبات خود را 
با مقاومت مدنی پیگیری کنند

آذر منصوری، فارغ از آنکه هم اکنون رئیس یکی از تشــکل های اصلی سیاسی کشور است، فارغ از آنکه 
در کجای سیاســت ایران و با چه اعتقادی ایستاده، زن الهام بخشــی است. کشاورزی می کند و از بدنه 
عادی مردم بود که توانســت به جایگاه امروزش برسد. کمتر زنی را در سیاست ایران دیده ایم که بدون 
هیچ علقه و ارتباطی، از شــورای شهرســتان شروع به بالا آمدن کرده باشــد. او هنوز در قرچک زندگی 
می کند. معلمی بازنشســته و کشاورز که هنوز در مزارع می ایســتد و حاصل دسترنج خود را می خورد. 
روزهای جلســات از قرچک سوار مترو می شــود و خودش را به تهران می رساند. بعد دوباره سوار مترو 
می شــود و به خانه بازمی گردد، به خانه ساده و صمیمی اش که زنان و جوانان زیادی میهمان سفره اش 
شــده اند، با او حرف زده اند و از آرزوهای بزرگ شان برای سیاســت ایران گفته اند. منصوری یک سال 
اســت که رئیس شورای عالی اصلاح طلبان اســت. چندان از حرف و حدیث نمی ترسد. پای عقایدش 

می ایســتد و آنجا که فکر می کند نباید حرکتی کرد، می ایستد و تماشــا می کند. هرچند او تصمیم گیرنده 
اصلی نیســت و از قضا بسیار دموکرات اســت، اما به قول خودش توانسته مادری کند. دو هفته بعد از 
پیروزی مسعود پزشــکیان، میهمان «شرق» شد. می گفت از ســتاد خبری ندارد و کارش را کرده و تنها 
برای جلسات شــورای عالی اصلاح طلبان به تهران می آید. در تصمیم های پزشکیان مداخله نمی کند، 
اما به آنچه اتفاق خواهد افتاد خوش بین است. شــاید خوش بینی او به این باشد که پزشکیان را ملزم 
به پاســخ گویی به جبهه اصلاح طلبان کرده  و روی قول او برای پاســخ گویی حساب کرده اند. موضوع 
گفت وگوی «شــرق» با منصوری، نه انتخابات بلکه زنان و انتخابــات بودند. زنانی که این بار جزء اصلی 
تحریم کنندگان بودند. منصوری گفت صدای اعتراض زنان را شنیده ، اما امیدوار است آقای پزشکیان و 

دیگران هم به خوبی این صدای قدرتمند به گوش شان رسیده باشد.

مریم شیعه زاده 

برای جبهــه اصلاحات 
فصــل ســوم قانــون 
اساســی و حقوق ملت 
اســت  اهمیت  حائــز 
حق  بــود.  خواهــد  و 
اهمیت  حائز  شهروندی 
و در  بود  بوده و خواهد 
که  چیزی  آن  هم  ادامه 
قضاوت  مبنای  ما  برای 
درمــورد عملکرد آقای 
این  اســت،  پزشکیان 
است که ایشان در طول 
دوره فعالیت خودش که 
ما البته داریم چارچوب 
برای  می کنیــم  تعیین 
و  نظارت  و  ارزیابی  این 
پرسشگری، تا چه اندازه 
توانسته در جهت تحقق 
ایران  مردم  خواســت 
موفق عمــل کند. یکی 
از این شاخص ها بحث 

زنان است.

برای  شــاخص  یــک 
تعییــن کابینــه و وزرا 
یکی  که  شده  مشخص 
از این شــاخص ها این 
اســت کــه ۲۰ درصد 
کابینه از زنان تشــکیل 
شود. وقتی ما می گوییم 
و  معاونان  یعنی  کابینه 
وزرا. در این کمیته هایی 
وزارتخانه هــا  در  کــه 
تشــکیل شــده ایــن 
توجه  مــورد  مســئله 
زنان  از  فهرستی  است. 
تهیــه کردنــد و از این 
افــراد اطلاعات گرفته 
می شود. رزومه هایشان 
بررســی می کنند که  را 
زنانی  ایــن  از  ببیننــد 
تخصص  به لحــاظ  که 
توانایــی  و  تجربــه  و 
اسمشان مطرح است و 
این شاخص ها را دارند، 
کدام از این افراد امکان 
اینکه آقای پزشکیان به 
عنوان وزیر معرفی شان 

کنند وجود دارد.

خبر


